
رئیس هیئت مدیره انجمن صنایع نساجی ایران گفت: در سال 400 هزار تن 
نخ تولید می شود که تمام این میزان در کشور استفاده می شود.

محمد جعفر شهلایی نژاد رئیس هیئت مدیره انجمن صنایع نساجی ایران با اشاره 
به تولید پنبه در کشور، گفت: وزارت جهاد کشاورزی مدعی است امسال  سطح 
زیر کشت پنبه، از 70 هزار هکتار به 90 هزار هکتار رسیده است و پیش بینی 
می شود تولید پنبه محلوج از حدود 46-45 هزار تن به حدود 65-70 هزارتن 

برسد، بنابراین شاهد 15 هزارتن افزایش ظرفیت خواهیم بود.
به گزارش باشگاه خبرنگاران جوان، رئیس هیئت مدیره انجمن صنایع نساجی 
ایران گفت: یکی از مشکلات عمده در تولید پنبه عدم حمایت از پنبه کاران 
و کوچک بودن زمین های کشاورزی است. ایشان همچنین با اشاره به اینکه  
مافیای پنبه یکی از بزرگترین مشکلات این حوزه است گفت: در شرایط کنونی 
باید پنبه با قیمت مناسب از کشاورز خریداری و با قیمت منطقی به متقاضیان 
فروخته شود، اما متأسفانه در کشور ما این چرخه معیوب است.  شهلایی نژاد 
با اشاره به اینکه طی ماه های گذشته حجم زیادی نخ به صورت رسمی و 
غیررسمی وارد کشور شده است، گفت: واردات رسمی و غیررسمی نخ شرایط 

سختی را برای صنعت نساجی کشور ایجاد کرده است. شهلایی نژاد ادامه داد: 
متاسفانه رشد چشمگیر قاچاق در کشور، آن هم از نوع چمدانی و بداظهاری 
و کم اظهاری موجب شده صنعت پوشاک کشور رشد نیابد که خوشبختانه در 
سالهای اخیر با توجه به برنامه ریزی های انجام شده و همچنین افزایش نرخ ارز 
شاهد کاهش این پدیده شوم هستیم. رئیس هیئت مدیره انجمن صنایع نساجی 
ایران همچنین به موضوع اخذ عوارض قانونی و حقوق گمرکی و مالیات ارزش 
افزوده در گمرکات پرداخت که چنانچه این عوارض به طور کامل و شفاف و 
صحیح از واردکننده اخذ گردد )کما اینکه تولیدکننده داخلی مالیات بر ارزش 
افزوده و مالیات بر عملکرد خود را تمام و کمال پرداخت می کند( کالای تولید 
داخل توان رقابت قیمتی با کالای وارداتی پیدا می کند ولی متاسفانه شاهدیم که 
به روش های مختلف واردات با بد اظهاری و کم اظهاری و قاچاق با قیمت تمام 
شده پایین تری وارد کشور می شود و همین موضوع آسیب جدی به صنعت کشور 
وارد نموده است و من معتقدم که قاچاق یک پدیده اقتصادی است و قاچاقچی 
وقتی کالای قاچاق را وارد می کند که برای او صرفه اقتصادی داشته باشد و اگر 
ما با حمایت از تولید این صرفه را از بین ببریم این بهترین راه مبارزه با قاچاق 
خواهد بود. وی با بیان اینکه صادرات آن چنانی در حوزه نخ نداریم، گفت: سالانه 
400 هزار تن نخ تولید می شود که تمام این میزان در داخل کشور استفاده میشود. 
در نتیجه صادراتی تحت عنوان نخ دیده نمیشود اما در صنایع نساجی صادرات 
فرآورده های نساجی از جمله فرش و منسوجات وجود دارد. شهلایی نژاد تشریح 
کرد: توان ظرفیتی کشور در تولید قابل ارتقا است و استعداد و امکانات لازم برای 
افزایش سرمایه گذاری در این صنعت وجود دارد، که دولت باید از توسعه صنایع 
ریسندگی و بافندگی و رنگرزی و چاپ و تکمیل در زنجیره صنایع نساجی 
حمایت کند. درحال حاضرکمبود نقدینگی یکی دیگر از مشکلات صنعت نساجی 
است، به طوریکه حجم نقدینگی در صنعت نساجی نسبت به سال قبل کاهش 

یک سومی داشته است.

افزایش واردات رسمی و غیر رسمی نخ
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در شرایطی که تورم، چشم انداز اقتصادی را مبهم و امکان پیش بینی پذیری را از 
فعال اقتصادی سلب کرده، سرمایه کارآفرینان مثل گلوله برفی در معرض آفتاب 

داغ در حال آب شدن است.
استان  بزرگ  اشتغال در شهرکهای صنعتی  میزان  از رشد  مسئولان دولتی 
تهران مثل شمس آباد و عباس آباد خبر داده اند اما تشدید مشکلات مربوط به 
زیرساخت ها در دیگر شهرک ها مانع رشد اشتغال شده است. واحدهای مستقر در 
شهرک های صنعتی با مشکلات متعدد دست و پنجه نرم می کنند که هزینه های 
تولید را افزایش داده و تولیدکننده را از ادامه کار منصرف می کند.  بخشی از این 
مشکلات مربوط به عدم تامین زیرساخت هاست. امکانات مربوط به تامین آب، 
برق، تلفن، گاز، راه و فاضلاب کامل نیست. بخشی از شهرک ها به آب دسترسی 
ندارند، بنابراین آب را از جای دیگر خریداری کرده و با تانکر به محل تولید منتقل 
کنند. هم چنین برق به طور مداوم برای شهرک ها تامین نمی شود و این یعنی 
نیروی کار در شهرک حاضر شده اما دستگاه ها فعال نیست. هزینه های ناشی 
از عدم وجود زیرساخت های لازم برای کار بر دوش کارفرمایان در شهرک های 

صنعتی سنگینی میکند و توان حرکت را از آنها گرفته است.
چالش تامین اجتماعی و مالیات بر ارزش افزوده برای واحدهای کوچک و متوسط 

مستقر در شهرک های صنعتی تشدید شده است. اکنون سازمان مالیات به سراغ 
این واحدها آمده و از آنها مالیات بر ارزش افزوده ده سال گذشته را طلب می کند. 
این درحالی است که باید این مالیات را از مصرفکننده نهایی گرفت نه کارگاهی 
که بخشی از محصول را تولید می کند و آن را به کارگاه دیگری می فرستد تا 

تکمیل شود و در تامین مواد اولیه هم فاکتور رسمی در دست ندارد.
این فشارها درحالی کار را برای تولیدکنندگان سخت کرده که تامین سرمایه در 
گردش هم برای این واحدها، به معضلی تبدیل شده است. در خوش بینانه ترین 
حالت ممکن، تولیدکنندگان می توانند وام دریافتی از بانکها را با در نظر گرفتن 
تنفس در مدت زمانی بیش از یک سال بازگردانند. بانک ها با در نظر گرفتن 
این مسائل علاقهای به تخصیص اعتبار به واحدهای کوچک و متوسط نشان 
نمیدهند. بخشی از واحدها از شرکت های خصوصی یا دولتی مطالباتی دارند که 
معوق شده و وصول آن به تاخیر افتاده است. در این شرایط، که درآمدی نیست و 
هزینه هم باقی است، تولیدکننده نه راه پس دارد و نه پیش، بنابراین عطای تولید 
را به لقایش بخشیده و کار را تعطیل می کند. در شرایطی که تورم، چشم انداز 
اقتصادی را مبهم و  امکان پیش بینی پذیری را از فعال اقتصادی سلب کرده، 
سرمایه کارآفرینان مثل گلوله برفی در معرض آفتاب داغ در حال آب شدن  است.

محمدرضا زهره وندی رئیس کمیسیون صنعت و معدن اتاق تهران: 

چرا تولیدکنندگان دست از کار می کشند؟

با کد 10110  امام خمینی )ره(  آزاد تجاری شهر فرودگاهی  گمرک منطقه 
عملیاتی شده است.

مدیرعامل و رئیس هیأت مدیره شرکت شهر فرودگاهی امام خمینی )ره( 
گفت: گمرک منطقه آزاد تجاری شهر فرودگاهی امام خمینی )ره( با کد 10110 
با هدف صادرات، واردات و ترانزیت کالا عملیاتی شد. علی رستمی گفت: فعالیت 

گمرک منطقه آزاد تجاری شهر فرودگاهی امام خمینی )ره( به صورت تجاری با 
هدف صادرات، واردات و ترانزیت کالا در محوطه 220 هکتاری محدوده هسته 

پیشران منطقه آزاد آغاز شده است.
وی ادامه داد: صاحبان کالا می توانند کالاهای خود را از تمام مبادی ورودی 
کشور به گمرک منطقه آزاد تجاری شهر فرودگاهی امام خمینی )ره( منتقل 
کرده و پس از اخذ مجوزهای لازم، به سرزمین اصلی ترخیص کنند. رئیس 
هیأت مدیره شرکت شهر فرودگاهی امام خمینی )ره( با اشاره به مزیت های 
گمرک منطقه آزاد این مجموعه گفت: صاحبان کالا از مزایای مختلفی از جمله 
نزدیکی به مرکز مدیریت بار کشور، کاهش هزینه ترخیص کالا، جلوگیری از 
متروکه شدن کالا و افزایش گستره انطعاف پذیری  در پردازش کالا به صاحبان 

کالا بهره مند هستند.
عملیات اجرایی منطقه آزاد شهر فرودگاهی امام خمینی )ره( به مساحت 1500 
هکتار به موجب ماده 166 برنامه پنجم توسعه و در راستای اهداف کلان اقتصاد 
کشور و تبدیل شدن شهر فرودگاهی به قطب راهبر کارگو در منطقه، با حضور 

حسن روحانی، رئیس جمهور در خردادماه 1398 به بهره برداری رسید.

کد ترانزیتی گمرک منطقه آزاد تجاری شهر فرودگاهی امام خمینی )ره( صادر شد
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میلیارد  ماهه نخست سال 1398، 24.4  آمارهای گمرک طی 7  براساس 
دلار صادرات کالا بدون نفت خام و 25/2 میلیارد دلار واردات کالا در کشور 
انجام شده است. به لحاظ ارزشی، واردات و صادرات کالایی کشور نسبت 
به مدت مشابه سال گذشته با کاهش به ترتیب 5 درصدی و 11 درصدی 

همراه بوده اند.
معاونت بررسی های اقتصادی اتاق تهران در گزارشی درباره تجارت هفت 
ماهه کالا در سال 1398 نوشت: به لحاظ ارزشی، واردات و صادرات کالایی 
کشور نسبت به مدت مشابه سال گذشته با کاهش به ترتیب 5 درصدی و 
11 درصدی همراه بوده اند. این در حالی است که به لحاظ وزنی هر کدام به 

ترتیب رشد 3/1 درصد و 17/1 درصدی را تجربه کرده اند.
مقایسه مقاصد عمده صادراتی ایران طی نیمه نخست سال 1397 و 1398 
جاری  نخست سال  ماهه  از چین طی هفت  ایران  واردات  نشان می دهد 
نسبت به مدت مشابه سال 1397، حدود 3/4 درصد کاهش یافته و صادرات 

ایران به این کشور 13/5 درصد افزایش یافته است.
براساس آمارهای گمرک ایران، طی هفت ماهه نخست سال 1398 حدود 
79/4 میلیون تن کالا )بدون احتساب نفت خام( به ارزش 24/4میلیارد دلار 
از ایران صادر شده است. طی مدت مذکور، میزان واردات کشور نیز حدود 

19/8 میلیون تن به ارزش 25/2 میلیارد دلار بوده است. 
در   1398 سال  نخست  ماهه  هفت  طی  کشور  واردات  و  صادرات  ارزش 
مقایسه با مدت مشابه سال گذشته، به ترتیب با افت ارزشی 11/3 درصدی و 
5/3 درصدی همراه بوده است. این درحالی است که به لحاظ وزنی، صادرات 

کشور رشد 17/1 درصدی و واردات کشور رشد 3/1 درصدی را تجربه کرده 
است. تراز تجاری کالایی بدون نفت خام نیز طی این مدت با کسری 766 
میلیون دلاری همراه بوده که نسبت به مدت مشابه سال گذشته 1/7میلیارد 

دلار تضعیف شده است. 
متوسط قیمت اقلام صادراتی کشور طی هفت ماهه نخست امسال بالغ بر 
307 دلار در هر تن بوده که نسبت به مدت مشابه سال 1398، با کاهش 

حدود 24 درصدی همراه بوده است. 
متوسط قیمت اقلام وارداتی کشور نیز طی این مدت هزار و 271 دلار در 
هر تن بوده که نسبت به مدت مشابه سال گذشته افتی حدود 8 درصدی را 

نشان میدهد.
براساس این گزارش، در مهرماه 1398 ارزش واردات کشور حدود 4 میلیارد 
دلار و ارزش صادرات نیز حدود 3/5 میلیارد دلار بوده است. این آمار در 
مقایسه با شهریورماه نشان میدهد که صادرات رشد ارزشی 10 درصدی و 

واردات رشد ارزشی 13/5 درصدی را تجربه کرده است. 
ارزشی 16 درصدی و  افت  با  نیز صادرات  به مهرماه سال گذشته  نسبت 

واردات با رشد ارزشی 4 درصدی همراه بوده است. 
همچنین درمهرماه امسال، صادرات کشور به لحاظ وزنی 9/4 میلیون تن 
با شهریورماه،  و واردات کشور نیز 3/2 میلیون تن بوده است. در مقایسه 
صادرات کشور رشد وزنی 1/5 درصدی و واردات رشد وزنی 33 درصدی 
را تجربه کرده اند. صادرات نسبت به ماه مشابه سال قبل با افت وزنی 12 

درصدی و واردات نیز با رشد وزنی 20 درصدی همراه بوده است.

صادرات غیرنفتی در 7 ماهه 98 به 24/4 میلیارد دلار رسید
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معاون وزیر صنعت و رئیس کل سازمان توسعه تجارت ایران، در دومین 
همایش معرفی فرصت های تجاری سوریه، از حرکت به سمت تعرفه صفر با 

سوریه خبر داد. 
حمید زادبوم، ضمن اشاره به چهاردهمین کمیسیون عالی مشترک همکار ی های 
ایران و سوریه که سال گذشته در دمشق برگزار شد، افزود: در چهاردهمین 
کمیسیون مشترک دو کشور توافقاتی در زمینه معدن، انرژی، تامین مالی، بانک، 
بهداشت، حمل و نقل، مسکن و شهرسازی صورت گرفته و در زمینه های 
کشاورزی، خدمات فنی و مهندسی و اجرای پروژه ها فرصت های مناسبی برای 
سرمایه گذاری های مشترک با تامین مالی برای توسعه روابط طرفین وجود دارد.

به گزارش روابط عمومی سازمان توسعه تجارت ایران،  معاون وزیر صنعت و رئیس 
کل سازمان توسعه تجارت ایران، بیان کرد: ایران با دارا بودن زیرساخت های 
حقوقی مناسب و وجود مناطق آزاد موقعیت استراتژیک قابل توجهی برای 
سرمایه گذاران خارجی است تا با تولید بهره ور و به واسطه قیمت مناسب انرژی، 
سرمایه گذاری موفقیت آمیزی داشته باشند. وی حجم تجارت خارجی ایران با 
سوریه را متاثر از کاهش حجم تجارت خارجی سوریه با دنیا عنوان کرد و گفت: 
در بازه زمانی 10 ساله از 2008 تا 2018 تجارت خارجی سوریه از بالاترین رقم 
خود، 30 میلیارد دلار به پایین ترین حد خود یعنی 6 میلیارد دلار کاهش یافته 
است. زادبوم درخصوص مذاکرات تجارت آزاد با سوریه اظهار کرد: در مذاکرات 
میان طرفین، بنا به درخواست طرف سوری، مقرر شد 88 قلم کالایی، شامل 14 
قلم محصولات کشاورزی و 74 قلم کالای صنعتی را که از موافقت نامه مستثنی 
شده بود از حالت استثنا خارج کنیم تا تجارت بین دو کشور توسعه یابد. اکنون 
تعرفه ها روی کالاهای توافق شده، به غیر از 88 قلم کالای یاد شده، به 4درصد 

کاهش پیدا کرده و در مرحله بعد به صفر خواهد رسید. 
زادبوم عنوان کرد: مشکلات بانکی و مسائل ناشی از تحریم، عمده موانع توسعه 
روابط میان ایران و سوریه است که سازمان توسعه تجارت ایران در تلاش است 
با اتخاذ تدابیر مناسب، سطح روابط دو کشور را افزایش دهد که از این میان 
ترک تشریفات مناقصات، تسهیل صدور ویزا و اطلاع رسانی قوانین دو کشور 

در اولویت قرار دارد.

حرکت به سمت تعرفه صفر با سوریه

معاون اول رئیس جمهور در راستای اجرای »سیاست های کلی اصل 44 قانون 
اساسی« جرائم نقدی جدید اعمال منجر به اخلال در رقابت را برای اجرا به 

وزارت اقتصاد ابلاغ کرد.

هیأت وزیران به پیشنهاد مرکز ملی رقابت، با توجه به رشد شاخص بهای کالاها 
و خدمات مصرفی، مبالغ جزای نقدی موضوع فصل نهم قانون اجرای سیاستهای 

کلی اصل 44 را تعدیل کرد.
در این مصوبه برای اقدامات احتکار و استنکاف از معامله، قیمت گذاری تبعیض آمیز، 
تبعیض در شرایط معامله، قیمت گذاری تهاجمی، اظهارات گمراه کننده، فروش 
یا خرید اجباری، عرضه کالا یا خدمت غیر استاندارد، مداخله در امور داخلی و 
یا معاملات بنگاه یا شرکت رقیب و کسب غیرمجاز، سوءاستفاده از اطلاعات و 
موقعیت اشخاص، جرایم نقدی بین 397 میلیون ریال تا 3 میلیارد و 975 میلیون 

ریال تعیین شده است. 
بار  گفتنی است، مبالغ جزای نقدی مندرج در این فصل هر سه سال یک 
متناسب با رشد شاخص بهای کالاها و خدمات مصرفی که توسط بانک مرکزی 
جمهوری اسلامی ایران به طور رسمی اعلام می شود، با پیشنهاد شورای رقابت 

و تصویب هیأت وزیران تعدیل می شود.

مبالغ جدید جزای نقدی فعالیتهای ضد رقابتی ابلاغ شد

 75 شماره 202   آذر  98  



نخستین شورای مدیران مشترک معاونت های امور صنایع و طرح و برنامه با 
هدف افزایش هم افزایی و بهبود وضعیت صنعت کشور برگزار شد.

مهدی صادقی نیارکی سرپرست معاونت امور صنایع وزارت صنعت، معدن و 
تجارت که میزبان معاون طرح و برنامه و مدیران تخصصی این معاونت بود، 
با تبیین مهمترین برنامه های راهبرد مشترک بین دو حوزه گفت: سیاست های 
راهبردی توسعه نهضت ساخت داخل و پرداختن به استراتژی اقتصاد صنعتی از 
جمله نکات مشترکی است که با همکاری دو مجموعه باید به شکل منظم تری 

مورد پیگیری قرار گیرد.
به گزارش شاتا، سرپرست معاونت امور صنایع، بازسازی و نوسازی صنایع و 
همچنین تکمیل طرح های نیمه تمام را از دیگر برنامه های مشترک دو مجموعه 
عنوان کرد و افزود: تامین منابع مالی مورد نیاز واحدهای صنعتی یکی از مهمترین 
دغدغه ها برای افزایش ظرفیت تولید در کشور به شمار میرود که معاونت طرح 
و برنامه با اتخاذ تدابیری می تواند، تسریع در تامین مالی و نقدینگی به بخش 

صنعت را با همکاری سیستم بانکی پیگیری کند. 
صادقی نیارکی نیاز صنایع کل کشور به سرمایه درگردش را 361 هزار میلیارد 

تومان اعلام کرد و افزود: بانک مرکزی تسهیلاتی به بخش صنعت پرداخت 
کرده است، اما اعتبارات پرداخت شده پاسخگوی نیاز واحدهای صنعتی نبوده و 

باید تدابیری برای رفع این چالش در نظر گرفته شود. 
وی همچنین خواستار تشکیل کمیته تخصصی برای رصد وضعیت نقدینگی 
صنایع و بررسی مکانیزم های جدید تامین منابع مالی برای واحدهای صنعتی 
شد و اظهارکرد: پیشنهاد می شود، نشست های مشترک دو معاونت به صورت 
مستمر و دوره ای برگزارشود تا موضوعات به صورت یکپارچه و هدفمند مورد 

بررسی قرار گیرد.
سعید زرندی معاون طرح وبرنامه وزارت صنعت، معدن و تجارت نیز در این 
نشست با تشریح مهمترین موضوعات مشترک بین دو معاونت از برنامه ریزی 
برای تدوین برنامه وزارت صمت در سال 99 خبرداد و گفت: بررسی استراتژی 
صنعتی در صنایع مختلفی که دارای مزیت هستند، نظیر صنایع لوازم خانگی و 
نساجی و پوشاک از جمله رویکردهایی است که به صورت مشترک می تواند به 

نتایج مناسبی برسد. 
وی با تاکید بر ضرورت تسریع در تامین نقدینگی مورد نیاز صنایع ازایجاد 
کارگروه های مشترک بین دو معاونت برای رصد وضعیت نقدینگی استقبال 
کرد و مقررشد مکانیزم های جدید تامین منابع مالی صنایع با حضور حوزه های 

تخصصی مورد بررسی قرار گیرد.  
زرندی درخصوص موضوعات مربوط به اجرای تبصره 18 که اعتباراتی برای 
طرح های نیمه تمام وبازسازی و نوسازی در نظر گرفته شده بود از تسریع در روند 

پرداخت تسهیلات خبرداد. 
از  استفاده  همچنین  وتجارت  معدن  صنعت،  وزارت  برنامه  و  طرح  معاون 
پتانسیل های موجود در وزارت صنعت نظیر بانک صنعت و معدن و صندوق های 
حمایتی و افزایش سرمایه آنها را از دیگر برنامه های این بخش عنوان کرد و 
گفت: تجمیع سرمایه های موجود در بهبود وضعیت صنایع بسیار موثر خواهد بود.

3۶1 هزار میلیارد تومان نیاز سرمایه در گردش صنایع
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حضرت آیت الله خامنه ای رهبر معظم انقلاب اسلامی در دیدار تولیدکنندگان، 
کارآفرینان و فعالان اقتصادی، با اشاره به دغدغه های فعالان بخش خصوصی 
گفتند: دستگاه های حکومتی باید با جدیت، به دنبال بهبود محیط کسب و کار و 
برطرف کردن قوانین مزاحم و اصلاح عملکردهای غلط باشند تا محیط مساعد 

تولید در کشور به وجود آید. 
آیت الله خامنه ای  در دیدار تولیدکنندگان، کارآفرینان و فعالان اقتصادی، با اشاره 
به اهمیت ثروت ملی و گسترش رفاه عمومی در نظام اسلامی و ضرورت امید 
نبستن به خارج از کشور تأکید کردند: کار و راهبرد اساسی »مصون سازی اقتصاد 
از آسیب تحریم ها از طریق تقویت و رونق تولید داخلی« است و بنده پشت این 
قضیه ایستاده ام و از مسیر پیشرفت حقیقی کشور کاملًا دفاع می کنم. ایشان 
هدف اصلی از جلسه با تولید کنندگان، کارآفرینان و فعالان اقتصادی را تکریم 
این عناصر اساسی در افکار عمومی خواندند و سخنان تولیدکنندگان در این دیدار 

را بسیار مهم، سنجیده و قابل توجه دانستند.
رهبر انقلاب با بیان این نکته که ای کاش تعداد بیشتری از مسئولان بخشهای 
دولتی و نمایندگان مجلس در این جلسه مهم حضور داشتند، گفتند: کسانی که 
در مورد رونق تولید جور دیگری فکر می کنند و برای حل مشکلات چشم به 
جای دیگری دارند، باید حرف های امشب این تولیدکنندگان را می شنیدند و 
درک می کردند که تنها دریچه »انتقالِ حیات، روشنایی و نیرو به داخل کشور« 

همین دریچه ای است که فعالان بخش تولید بر روی کشور می گشایند.
ثروتمند کردن جامعه، افزایش ثروت ملی، گسترش رفاه عمومی و توزیع عادلانه 
منابع عمومی در اسلام، یک ارزش است که با تحقق این نگاه در عین وجود 

تفاوت در جامعه، شکاف طبقاتی به وجود نخواهد آمد.
رهبر انقلاب تولیدکنندگان را فرماندهان، پیشروان، خط شکنان و صفوف مقدم 
عرصه حیاتی »تولید داخلی، رونق اقتصادی و گسترش رفاه عمومی« خواندند و 

خاطرنشان کردند: این میدان خطیر، میدان یک جنگ واقعی است.
رهبر انقلاب تصور پایان تحریم ها در یکی دو سال آینده را خیال باطل خواندند 
و افزودند: با شناختی که از مسائل جبهه استکبار داریم، تحریم ها حالا حالاها 
وجود دارد، بنابراین برای نجات اقتصاد کشور نباید منتظر پایان تحریم ها و بودن 

یا نبودن فلان شخص یا اقدام فلان کشور بود.
ایشان افزودند: البته دور زدن تحریم ها به عنوان یک تاکتیک خیلی خوب 
است، اما کار و راهبرد اساسی را باید بر مصون سازی کشور از آسیب تحریم ها 

متمرکز کرد.
ایشان وابستگی به درآمدهای نفتی حتی در بودجه جاری را موجب آسیب پذیری 
کشور خواندند و افزودند: این اتکا با توجه به تحریم ها اندکی کاهش یافته اما 
از دهه 70 در زمان دولت برادر و رفیق عزیزمان مرحوم هاشمی رفسنجانی)ره( 
تأکید کرده ام باید وابستگی بر نفت را به تدریج کم کنیم. ایشان همچنین هدف 
از تشکیل صندوق توسعه ملی را خارج کردن هر ساله بخشی از درآمد نفتی از 
اختیار دستگاه های دولتی برشمردند و گفتند: از گذشته تا حال همه دولت ها 
وقتی دچار مشکل می شوند، با اصرار و التماس از بنده مجوز برداشت از صندوق 
درخواست می کنند و بر اثر این روند، صندوق توسعه متأسفانه کم اثر شده است.
ایشان مسلح کردن انقلاب به سلاح  و اراده تولید داخلی را علاج مشکلات 
برشمردند و افزودند: تنها راه حل مسائل موجود، این است که مسیر تقویت و 
رونق تولید داخلی را با جدیت ادامه دهیم و با تصمیمات صحیح و اقدامات لازم، 
موانع را برطرف کنیم که آثار مثبت حرکت در این مسیر نسبت به قبل مشهود 

است.
حضرت آیت الله خامنه ای با تأکید بر اینکه اگر طرف مقابل از سیاست تحریم 
دست برداشت ما نباید سیاست تکیه بر توان داخلی را تغییر دهیم، افزودند: برخی 
منتظرند تا اگر راه آن طرف باز شود، جهت گیری اقتصادی کشور را به سمت 

نگاه به خارج ببرند در حالیکه چنین نگاهی، غلط است.
ایشان خاطرنشان کردند: سیاست های تکیه بر توان داخلی باید آنچنان محکم 
و استوار باشد که اگر تحریم ها هم برداشته شد، به این سیاست ها آسیبی وارد 
نشود.رهبر انقلاب با اشاره به اینکه معنای سیاستهای اصل 44 جایگزین شدن 
بخش خصوصی بجای بخش دولتی نیست، افزودند: این دو بخش باید به هم 
کمک کنند و مزاحم هم نباشند، مثلًا اگر بخش خصوصی می تواند کاری را 
انجام دهد، بخش دولتی و نهادهای عمومی غیردولتی خود را رقیب بخش 

خصوصی ندانند و به آن کار ورود نکنند و اگر هم فعالیت دارند کنار بکشند.
ایشان در عین حال افزودند: البته بخش دولتی نباید به کلی از فعالیت های 
اقتصادی دست بردارد زیرا کارهایی وجود دارد که جز بخش دولتی یا بخش های 

مقام معظم رهبری در جمع فعالان اقتصادی: 

دستگاه های حکومتی با جدیت، به دنبال بهبود محیط کسب وکار و ایجاد محیط مساعد تولید باشند
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عمومی غیردولتی کس دیگری نمی تواند آنها را انجام بدهد.
ایشان در همین چارچوب، بخش تعاونی در اقتصاد کشور را پدیده مطلوبی 
دانستند و افزودند: در تعاونی ها، با سرمایه های اندک می توان اشتغال فراوانی 
ایجاد کرد که اگر این اشتغال های ایجاد شده به صورت شبکه ای به یکدیگر 
متصل شوند، برکات زیادی برای اقتصاد کشور به وجود خواهد آمد و وزیر محترم 

تعاون باید موضوع تعاونی ها را با جدیت دنبال کند.
»استفاده از کالاهای داخلی«، »شرکت در سرمایه گذاری های مولد همچون 
تعاونی ها و بورس« و »ترویج فرهنگ کار جهادی و تعاون« توصیه های رهبر 

انقلاب اسلامی به عموم مردم بود.
در ادامه توصیه هایی هم خطاب به دستگاههای دولتی بیان کردند و گفتند: 
دستگاه های حکومتی باید با جدیت، به دنبال بهبود محیط کسب و کار و برطرف 
کردن قوانین مزاحم و اصلاح عملکردهای غلط باشند تا محیط مساعد تولید در 
کشور به وجود آید. ایشان تأکید کردند: باید قوانین مربوط به مسائل مالی، پولی، 
بانکی، گمرکی، بودجه و تأمین اجتماعی به نفع تولید تغییر پیدا کنند و عرصه 

برای واردات و سفته بازی بسیار تنگ شود.

رهبر انقلاب تغییر قوانین و دستورالعمل ها را وظیفه مجلس شورای اسلامی 
دانستند و گفتند: البته برخی از این قوانین تغییر کرده و در مجلس تصویب شده 

اما هنوز اجرایی نشده اند.
آیت الله خامنه ای با تأکید بر اینکه عمده مشکلات بخش تولید مربوط به مسائل 
بانکی و گمرکی است، مجلس و دولت را به اقدامات جدی برای برطرف کردن 

این مشکلات توصیه کردند.
ایشان به احتمال بروز برخی خطا از جانب تولید کنندگان اشاره کردند و گفتند: 
همه خطاها در یک سطح نیستند و نباید برای هر خطایی دستگاه های نظارتی بر 

سر تولید کننده بریزند، البته حساب خیانت از اینگونه خطاها، جدا است.
رهبر انقلاب اسلامی با اشاره به گزارش رئیس قوه قضاییه مبنی بر جلوگیری 
از تعطیلی تعداد زیادی از واحدهای تولیدی که در آستانه تعطیلی بودند، آن را 

اقدامی بسیار خوب خواندند.
ایشان حمایت از صادرات و حضور فعالان اقتصادی در کشورهای دیگر را هم 
مهم دانستند و افزودند: می توانیم با استفاده از ظرفیت دیپلماسی، با همسایه ها 

و دیگر کشورها، ارتباطات اقتصادی خوبی برقرار کنیم.

کلیات طرح گواهی اعتبار مولد یا گام در جلسه شورای پول و اعتبار تایید شد. 
چندی قبل همتی، رئیس کل بانک مرکزی در جمع هیأت نمایندگان اتاق ایران 
گفته بود که با عملیاتی کردن طرح گام می توانیم بدون ایجاد نقدینگی غیرمولد، 

مشکل نقدینگی در واحدهای تولیدی را حل کنیم.
کلیات طرح گواهی اعتبار مولد )گام( توسط شورای پول و اعتبار تأیید شد؛ قرار 
است جزئیات این طرح در جلسه بعدی شورا بررسی شود. طرح گام با هدف 
تأمین اعتبار واحدهای تولیدی در قالب زنجیره تأمین از سوی بانک مرکزی 

پیشنهاد شده است.
عبدالناصر همتی، رئیس کل بانک مرکزی، در نشست هیأت نمایندگان اتاق 
بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی ایران از طرح گام گفت تا بر اساس آن 

بانک ها به مشتریان شناخته شده خود اعتبار شش ماهه به صورت السی داخلی 
دهند و این اعتبار قابل عرضه و فروش در بورس باشد.

به گفته همتی با این طرح می توانیم بدون ایجاد نقدینگی غیرمولد، مشکل 
نقدینگی در واحدهای تولیدی را حل کنیم.

همتی در سومین نشست هیأت نمایندگان دوره نهم اتاق ایران، با اشاره به نقش 
فعالان اقتصادی در ثبات ایجاد شده در کشور، گفت: اکنون در شرایط ثبات 
نسبی هستیم و آرامشی بر بازار حاکم شده و تلاش بانک مرکزی این است که 

در حد توان خود برای رفع مشکلات فعالان اقتصادی اقدام کند.
به گفته رئیس کل بانک مرکزی در چنین شرایطی باید به بازار سرمایه مراجعه 
کرد که کار تأمین مالی را انجام دهد اما متاسفانه اقتصاد ما بانکمحور است 
این بحران  از  برای خروج  نداریم.  به طور گسترده  را  امکان چنین کاری  و 
روش هایی را در نظر گرفته ایم و بر این اساس طرح گام را نهایی کرده ایم. طبق 
آن به بانک ها اجازه می دهیم به مشتریان خوش حساب همانند ال سی داخلی 
گواهی تضمینی ارائه کنند که این گواهی را به تأمین کننده مواد اولیه ارائه دهد که 
آن را بتوانند به صورت شش ماهه بچرخانند و امکان آن باشد که قبل از موعد از 
طریق بورس این اوراق را بفروشند. همتی گفته بود به بانک ها دستور داده شده 
که محدودیت هایی که در اعطای تسهیلات بود را رفع کنند. حالا کلیات طرح 
گام در جلسه شواری پول و اعتبار تأیید شده است و باید در جلسه بعدی جزئیات 
آن بررسی و تصویب شود، طرحی که خیلی از فعالان اقتصادی برای تأمین 

اعتبار واحدهای تولیدی خود منتظر آن هستند.

»گام« بانک مرکزی برای حل مشکل نقدینگی واحدهای تولیدی
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رئیس کل گمرک ایران اعلام کرد که حجم تجارت خارجی کشور در هفت ماهه 
نخست سال 1398 به 50 میلیارد دلار رسید.

 مهدی میراشرفی در حاشیه بازدید محمد نهاوندیان معاون اقتصادی رئیس 
جمهور از سامانه های جدید گمرکی با اشاره به رشد هفت میلیون تنی وزن و 
ارزش تجارت خارجی کشور در هفت ماهه نخست سال 98 اظهار داشت: حجم 
تجارت خارجی کشور در این مدت به 50 میلیارد دلار رسید و اگر هماهنگی بین 

سازمان ها وجود نداشت، در شرایط تحریم به این رکوردها نمی رسیدیم.
 به گزارش ایبنِا، وی با اشاره به ارتقای 43 رتبه ای ایران در بحث لجستیک 

گمرکی، اظهار داشت: در زمینه کاهش هزینه ها و کاهش زمان ارائه اسناد 
اظهارنامه و همچنین ترخیص کالا نیز شرایط ایران بهبود یافته است.

 رئیس کل گمرک ایران با بیان اینکه یکی از موضوعات مهم در پیوند 25 
دستگاه در قالب پنجره تجارت فرامرزی گمرک، پایداری شبکه و اتصال اطلاعات 
دستگاه ها به همدیگر است، اظهار داشت: قطعی هریک از این دستگاه ها در این 
پنجره می تواند اشکالاتی را ایجاد کند که البته در برخی موارد قطعی مقطعی 
اتفاق می افتد. معاون وزیر اقتصاد با تاکید بر لزوم بهبود عملکرد سامانه ها برای 
این  بکارگیری  با  اخیر  در سال های  داشت:  بیان  اطلاعات،  لحظه ای  تبادل 
سامانه ها میزان رسوب کالا به شدت کاهش یافته است. در هفت ماهه نخست 
امسال نیز 13.5 میلیون تن کالای اساسی وارد کشور شد که نسبت به دوره های 

گذشته از نظر وزنی 22 درصد رشد نشان می دهد.
 میراشرفی همچنین به برخی اقدامات برای ترخیص اقلام ضروری مانند دارو 
از هواپیما به شبکه توزیع با نظارت وزارت بهداشت اشاره کرد و گفت: به دلیل 
تحریم ها در حال حاضر زمان ماندگاری برخی کالاها از 20 روز به 35 روز 
افزایش یافته و در این زمینه گمرک تلاش می کند که زمان بندی مناسبی برای 
ترخیص کالاها اعمال شود. وی همچنین با تاکید بر لزوم تفکیک بین رسوب و 
موجودی انبار در گمرکات، افزود: در حال حاضر وضعیت رسوب کالا در گمرک 

معمولی است.

رئیس کل گمرک؛ حجم تجارت خارجی کشور در هفت ماهه 98 به ۵0 میلیارد دلار رسید

دبیر کارگروه ساماندهی مد و لباس با حکم معاون امور هنری وزارت فرهنگ و 
ارشاد اسلامی منصوب شد.

 سیدمجتبی حسینی )معاون امور هنری( در حکمی سیده مرضیه شفاپور را به 
عنوان دبیر کارگروه ساماندهی مد و لباس منصوب کرد.

 به گزارش ایلنا، در حکم معاون امور هنری برای شفاپور آمده است: به استناد 
تبصره 4 ماده یک و ماده 3 آیین نامه اجرایی قانون ساماندهی مد و لباس به 
موجب این حکم به عنوان دبیر کارگروه ساماندهی مد و لباس منصوب می 

شوید.
 ضمن آرزوی توفیق روزافزون برای سرکارعالی، امید است با استعانت از خداوند 
متعال و همکاری و همراهی با سایر اعضای کارگروه در تحقق اهداف قانون 

ساماندهی مد و لباس موفق و مؤید باشید. 
سیده مرضیه شفاپور دارای کارشناسی ارشد مدیریت فرهنگی است و در کارنامه 
فعالیت های او رییس امور زنان و خانواده وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی، دبیر 
مجمع نمایندگان مجلس شورای اسلامی در وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی، 
دبیر شورای مشاوران وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی، رییس خانه مطبوعات 

وزارت کشور و ... به چشم می خورد.
 معاون امور هنری وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی همچنین از خدمات مهدی 

سیف جمالی )سرپرست سابق کارگروه ساماندهی مد و لباس( قدردانی کرد.

دبیر کارگروه ساماندهی مد و لباس منصوب شد
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مدیر همکاری های علمی و بین المللی دانشگاه صنعتی امیرکبیر گفت: باتوجه به بازدید 

سفیر کشور لهستان از این دانشگاه طبق صحبت های انجام شده قرار است دانشگاه 
صنعتی امیرکبیر با دانشگاه های این کشور در حوزه محیط زیست، آب و انرژی همکاری 

داشته باشد. 
دکترامیر گل رو در حاشیه بازدید سفیر لهستان از دانشگاه صنعتی امیرکبیر گفت باتوجه 

به اینکه بنیانگذار دانشکده مهندسی نساجی این دانشگاه در سال 1337 فردی لهستانی 
بوده، قرار است مراسم بزرگداشتی در اسفندماه با حضور مهمانانی از این کشور در 
دانشگاه صنعتی امیرکبیر برای وی ترتیب داده شود. این بزرگداشت با همکاری دانشگاه 

تهران در دانشگاه صنعتی امیرکبیر برگزار خواهد شد.
به گزارش روابط عمومی دانشگاه صنعتی امیرکبیر، مدیرکل همکاری های علمی و 
بین المللی دانشگاه صنعتی امیرکبیر خاطر نشان کرد:که در اسفندماه سال جاری نیز، 
کارگاه همتاگزینی با محوریت نانوالیاف در دانشگاه صنعتی امیرکبیر برگزار خواهد شد 
که در این کارگاه تخصصی بین المللی نیز، اساتید و پژوهشگرانی از دانشگاه های 
کشور لهستان شرکت خواهند داشت. سفیر لهستان در جریان بازدید از دانشگاه صنعتی 

امیرکبیر بر همکاری این دانشگاه با دانشگاه های کشور لهستان تاکید کرد.
دکتر گل رو اظهار داشت: باتوجه به اینکه دانشگاه صنعتی امیرکبیر در حوزه محیط 
زیست فعالیت های علمی و پژوهشی گسترده ای دارد، سفیر لهستان علاقمندی خود 
را در خصوص همکاری با این دانشگاه در حوزه محیط زیست با تاکید بر موضوع 
کشاورزی ابراز کرده است. وی همچنین تمایل دانشگاه های کشور لهستان را به 
همکاری با دانشگاه صنعتی امیرکبیر در حوزه نساجی و به خصوص طراحی داخلی 
مبلمان مطرح کرد. دکتر سید احمد معتمدی رئیس دانشگاه صنعتی امیرکبیر نیز در این 
خصوص گفت: سفیر لهستان و همراهان وی از دانشگاه بازدید کرده و مقرر شد نشست 

دیگری طی چند ماه آینده در خصوص موارد مطرح شده در این جلسه، برگزار شود.  
رئیس دانشگاه صنعتی امیرکبیرافزود: در این نشست تاکید شد تا دانشگاه صنعتی 
امیرکبیر و دانشگاه های کشور لهستان در حوزه صنعت نساجی با یکدیگر همکاری 

بیشتری داشته باشند.

همکاری دانشگاه صنعتی امیرکبیر و دانشگاه های کشور لهستان درحوزه نساجی

سخنگوی کمیسیون برنامه و بودجه مجلس با بیان اینکه شاهد هستیم بعضا منافع 

معافیت مالیات بر ارزش افزوده در مناطق آزاد به جیب وارداتچی ها می رود، گفت: از بین 
رفتن »شفافیت حلقه های زنجیره تامین و تولید کالا« در کشور یکی از مهمترین دلایل 
مخالفت با معافیت این مالیات در مناطق آزاد است. عضو کمیسیون برنامه و بودجه 
مجلس  با بیان اینکه مالیات بر ارزش افزوده برای تمام اجناسی که در کشور تولید و به 
فروش می رسد باید به نسبت مساوی دریافت شود، گفت: در حال حاضر بین کالایی که 
از مناطق آزاد وارد سرزمین اصلی می شود، با کالایی که در داخل سرزمین اصلی تولید 
می شود، در پرداخت مالیات بر ارزش افزوده تفاوت قابل توجهی وجود دارد. به گزارش 
فارس، عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس تاکید کرد: همان گونه که برای واردات 
و تولید در سرزمین اصلی، مالیات بر ارزش افزوده اعمال می شود، برای اجناسی که از 
مناطق آزاد به سرزمین اصلی ارسال می شود هم باید مالیات بر ارزش افزوده گرفته شود 
اما این در حالی است که متاسفانه مناطق آزاد از پرداخت این مالیات معاف و سرزمین 
اصلی مکلف به پرداخت آن شده است که بیشک این امر باعث میشود که به تولیدات 

داخلی اجحاف شود. 
وی توضیح داد: به طور کلی معافیت این مالیات در مناطق آزاد کار منطقی نیست چراکه 
دریافت این مالیات از تولیدکنندگان سرزمین اصلی بهای تمام شده اجناس آنها را گرانتر 
از اجناس تولیدکنندگان مناطق آزاد می کند و این خود به نوعی رانت را برای مناطق 

آزاد به وجود میآورد. 
سخنگوی کمیسیون برنامه و بودجه »ایجاد مزیت رقابتی برای کالاهای خارجی در 
مناطق آزاد« را دلیل دیگری برای مخالفت با معافیت مالیات بر ارزش افزوده در این 
مناطق عنوان کرد و گفت: در صورتی که بخواهیم به شعار سال یعنی رونق تولید توجه 
کنیم باید از تولید داخلی حمایت کنیم اما شاهد آن هستیم که عملکرد مناطق آزاد با 
رونق تولید سازگار نبوده و معافیت های مالیاتی همچون ارزش افزوده در این مناطق، 

نصیب کالاهای وارداتی می شود که نهایتا به واردات بی رویه نیز دامن میزند. 
وی دلیل سوم مخالفت با معافیت مالیات بر ارزش افزوده در مناطق آزاد را »از بین رفتن 
شفافیت در طول حلقه های زنجیره تامین و تولید کالا و خدمات در کشور« دانست و 
گفت: اثر جانبی دریافت مالیات بر ارزش افزوده در مناطق آزاد، شفافیت در حلقه ها و 
مسیر تولید اجناس است. سابقا پیشنهاد داده شده بود که ارزش افزوده فقط از حلقه آخر 
یعنی مصرف کنندگان دریافت شود اما با آن مخالفت شد چراکه این روش شفافیت 

حلقه ها و مسیر تولید قبلی تامین کالا و خدمات را از بین می برد. 
عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس در پایان مزایای اخذ مالیات بر ارزش افزوده در 
مناطق آزاد را برشمرد و گفت: افزایش درآمد دولت، شفافیت حلقه های تولید و حذف 
رانت موجود برای تولیدکنندگان و واردکنندگان در مناطق آزاد، از جمله مزیت های حذف 

این معافیت مالیاتی در مناطق آزاد است.

وارداتچی های منتفع از معافیت های مالیاتی
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پیشران های جدید صنعتی در 9گروه و 35رشته معرفی شدند. این رشته فعالیت ها 
بر اساس سه اولویت »بیشترین تاثیر بر دیگر صنایع«،  »بیشترین تاثیر در صادرات« 
و »داشتن پتانسیل و فرصت برای جایگزینی واردات« انتخاب شده و قرار است 
در اولویت وام بانکی باشند.  به گزارش دنیای اقتصاد ،  »محصولات شیمیایی«، 
»فلزات اساسی«، »غذایی و آشامیدنی«، »وسایل نقلیه موتوری«، »ماشین آلات 
برقی«،  دستگاه های  و  »ماشین آلات  پلاستیک«،  و  »لاستیک  تجهیزات«،  و 
»تجهیزات پزشکی و ابزار دقیق« و »نساجی و پوشاک«، گروه های اولویت دار 
هستند.پیشران های صنعتی کشور در 9 گروه و 35 رشته فعالیت مشخص شدند. 
این لیست با توجه به شرایط موجود در کشور به روز شده و پس از نظرخواهی از 
دستگاه های مرتبط و فعالان بخش خصوصی به عنوان اولویت های جدید صنعتی 
مدنظر قرار خواهند گرفت.  پیشران های جدید صنعتی براساس سه اولویت »بیشترین 
تاثیر بر دیگر صنایع«،  »بیشترین تاثیر در صادرات« و »داشتن پتانسیل و فرصت 
برای جایگزینی واردات« انتخاب شده اند. پیش از این و در نسخه دوم سند راهبردی 
وزارت صنعت، معدن و تجارت و در راستای توسعه صنعتی 11 صنعت منتخب 
معرفی شد و حال با توجه به شرایط حاکم در کشور، این لیست به روز شده است. در 
سند دوم، فرآینـد برنامه ریـزی راهبردی وزارت صنعت، معدن و تجارت در دو سـطح 
کلان و کمی طرح  ریزی شـده بود،  سـطح اول که همان سـطح کلان اسـت بـه 
جهـت گیـری کلان و اصلـی بخش می پـردازد. در این سـطح به مولفه  هایی نظیـر 
چشـم انـداز، ماموریـت، خـط مشـی و سیاسـت های کلـی، اهـداف محـوری، 
راهبردهـا، رشـته فعالیت هـای اولویـت دار در بخـش و سیاسـت های اجرایـی 
وزارت صنعـت، معـدن و تجـارت و در ادامـه ایـن فرآینـد بـه برنامه ریـزی رشـته 

فعالیت هـا و صنایـع منتخـب بـا توجـه بـه تحلیل ها پرداختـه شـده اسـت.
 از سوی دیگر، رصد پیشران های پیشین و جدید نشان دهنده تغییر عمده در رشته 
فعالیت های منتخب است. این امر نشان دهنده آن است که رویکرد وزارت صنعت، 
معدن و تجارت به عنوان متولی نسبت به برخی صنایع از جمله صنعت خودرو که در 
لیست پیشین به عنوان صنعت دارای اولویت انتخاب شده بود، در لیست جدید مدنظر 
قرار نگرفته است. لیست پیشران های صنعتی با توجه به آخرین آمار و اطلاعات به 

دست آمده از روند واردات و صادرات کدهای ایسیک از سوی معاونت طرح و برنامه 
وزارت صنعت، معدن و تجارت تهیه شده است.

 به گفته متولیان این بخش، لیست مذکور با توجه به نیازهای کنونی کشور تدوین 
شده است، به همین دلیل برای لیست جدید صادرات گرا بودن، امکان اثرگذاری در 
تولیدات دیگر و داشتن پتانسیل جایگزینی واردات در نظر گرفته شده است.  از سوی 
دیگر، با توجه به اینکه بانک ها به دفعات اعلام کرده اند که امکان تامین منابع مالی 
مورد نیاز همه بنگاه های تولیدی را ندارند، تهیه لیست صنایع اولویت دار این امکان 
را به وجود می آورد تا منابع محدود بانکی در اختیار صنایع اولویت دار قرار گیرد تا به 

این طریق شاهد هدررفت منابع مالی نباشیم. 
 از سوی دیگر، با هدایت منابع به سمت این صنایع شاهد رشد این صنایع خواهیم 
بود که در میان صنایع صادرات محور قرار دارند. در این خصوص با تایید این طرح 
این امکان نیز به وجود می آید تا لیست در اختیار بانک مرکزی قرار گیرد زمینه 
برای اولویت بندی این صنایع به منظور تخصیص تسهیلات مورد نیاز فراهم شود.

براساس اولویت بندی صورت گرفته از سوی معاونت طرح و برنامه وزارت صمت، 
9 گروه پیشران صنعتی شامل »محصولات شیمایی«، »فلزات اساسی«، »غذایی 
و آشامیدنی«، »وسایل نقلیه موتوری«، »ماشین آلات و تجهیزات«، »لاستیک و 
پلاستیک«، »ماشین آلات و دستگاه های برقی«، »تجهیزات پزشکی و ابزار دقیق« 

و »نساجی و پوشاک« می شود.
 برای گروه های مورد بررسی در مجموع 35 رشته در نظر گرفته شده است که گروه 

»ماشین آلات و تجهیزات« با 10 رشته در رتبه اول قرار دارد.
 محصولات شیمیایی: براساس اولویت بندی صورت گرفته از سوی معاونت طرح و 
برنامه وزارت صنعت، معدن و تجارت برای این گروه 5 رشته صنعتی در نظر گرفته 
شده است که شامل »ساخت مواد شیمیایی اساسی به جز انواع کود«، »ساخت مواد 
پلیمری به شکل اولیه«، »ساخت انواع دارو«، »ساخت سایر محصولات شیمیایی« 

و »الیاف مصنوعی« است.
 فلزات اساسی: پیشران های در نظر گرفته شده برای این گروه نیز در دو گروه 
»فلزات اساسی فولادی و آهنی« و »فلزات اساسی قیمتی و فلزات غیرآهنی« است.

 غذایی و آشامیدنی: برای این رشته نیز سه گروه پیش بینی شده است که در این 
خصوص می توان به »تولید نوشابه های غیرالکلی و آب معدنی«،  »ساخت روغن و 

چربی گیاهی و جانوری«، »ساخت سایر محصولات غذایی« اشاره کرد.
 وسایل نقلیه موتوری: برای این گروه نیز معاونت طرح و برنامه وزارت صنعت، 
معدن و تجارت دو رشته »قطعات و ملحقات برای وسایل نقلیه موتوری« و »ساخت 

بدنه برای وسایل نقلیه موتوری« را در نظر گرفته است. 
ماشین آلات و تجهیزات: یکی دیگر گروه های در نظر گرفته شده ماشین آلات و 

تجهیزات است که برای آن 10 رشته پیش بینی شده است.
 رشته های مدنظر برای این گروه شامل »ساخت موتورها و توربین ها«، »ساخت 
پمپ ها، کمپرسورها، شیرها و سوپاپ ها«، »ساخت بلبرینگ ها، چرخ دنده ها، اجزای 

تعویض موتور رشد در بخش صنعت
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دنده جعبه محرکه«، »ساخت ماشین آلات با کاربرد عام«، »ساخت سایر ماشین آلات 
جنگلداری«،   و  کشاورزی  »ماشین آلات  خانگی«،  »لوازم  خاص«،  کاربرد  با 
»ماشین آلات  و  ابزار«  »ماشین  ساختمان«،  و  استخراج  معدنی،  »ماشین آلات 

منسوجات و چرم« است. 
 لاستیک و پلاستیک: ششمین گروه به »لاستیک و پلاستیک« اختصاص دارد 
که برای این گروه نیز دو رشته فعالیت »ساخت انواع تایر و تیوب« و »ساخت انواع 

محصولات پلاستیکی« در نظر گرفته شده است.
 ماشین آلات و دستگاه های برقی:  یکی دیگر از گروه هایی که توانسته در میان 
پیشران صنعتی قرار گیرد به ماشین آلات و دستگاه های برقی اختصاص دارد؛ 
برای این گروه 5 رشته فعالیت در نظر گرفته شده که در این خصوص می توان به 
»ساخت موتورهای برقی، ژنراتور و ترانسفورماتور«، »ساخت دستگاه های توزیع و 

کنترل نیروی برق«، »ساخت انباره ها، قوه های اولیه و باتری«، »ساخت لامپ های 
الکتریکی و تجهیزات روشنایی« و »ساخت سایر تجهیزات الکتریکی« اشاره کرد.

 تجهیزات پزشکی و ابزار دقیق: در این گروه نیز سه رشته فعالیت مدنظر است 
که شامل »ساخت تجهیزات پزشکی«، »ساخت ابزارها و وسایل اندازه گیری« و 

»ساخت ابزارهای اپتیکی« است.
نساجی و پوشاک: یکی دیگر از اولویت های پیش بینی شده از سوی معاونت طرح 
و برنامه  وزارت صنعت، معدن و تجارت به گروه نساجی و پوشاک اختصاص دارد. 
این گروه در نسخه دوم سند راهبردی وزارت صنعت، معدن و تجارت نیز به صورت 
ویژه مورد توجه بود.  حال در لیست جدید برای این گروه سه رشته در نظر گرفته 
شده که در این خصوص می توان به »ریسندگی و بافندگی«، »تکمیل منسوجات« 

و »تولید انواع پوشاک« اشاره کرد.

آمارها نشان می دهد از ابتدای امسال تاکنون معادل 10 میلیارد و 680 میلیون یورو 
ارز حاصل از صادرات در سامانه نیما عرضه شده و در مقابل مجموع خرید ارز بابت 
واردات در این سامانه 8 میلیارد و 697 میلیون یورو بوده است. بازار ارز در حالی با 
رشد قیمت در روزهای اخیر مواجه شده که آمارهای سامانه نیما از مازاد عرضه ارز 

صادراتی نسبت به تقاضای ارز واردات حکایت دارند.
رئیس کل بانک مرکزی در بازدیدی سرزده از صرافی های میدان و خیابان فردوسی 
تهران اعلام کرد که ذخایر ارزی کشور از وضعیت مناسبی برخوردار بوده و بخش 

عمدهای از نیازهای ارزی کشور از سوی صادرکنندگان تأمین میشود.
عبدالناصر همتی در گزارش های میدانی که طی روزهای گذشته از بازار داشته و 
جلسات مکرری که با صرافان و تأمین کنندگان ارز برگزار کرده، همواره این اطمینان 
را داده که روند قیمتی ارز در بازار، جهشی نخواهد بود و نوسانات بنا بر اقتضای 
طبیعی بازار رخ داده است. او شرایط کنونی ارز در کشور را مناسب می داند و به 
پشتوانه آمار و تحلیل های کارشناسی و اتفاقاتی که در معاملات نفت و فرآورده های 
نفتی ایران رخ داده، بر این موضوع پافشاری می کند که جای هیچ گونه نگرانی در 

بازار ارز وجود ندارد.

همتی البته طی روزهای گذشته به دلیل بروز برخی رفتارهای هیجانی در بازار، به 
مردم هشدار داده که با هدف سرمایه گذاری، وارد بازار ارز نشوند و فقط نیازهای 
واقعی خود را تهیه کنند. او می گوید که مردم باید هوشیار باشند تا مبادا سرمایه های 
خود را در جریان رفتارهای هیجانی در بازار ارز از دست بدهند. مروری بر قیمت ارز 
طی روزهای گذشته هم گفته های همتی را تائید می کند چراکه بانک مرکزی تأکید 
دارد که اتفاق خاصی در طرف عرضه رخ نداده و البته برخی تقاضای هیجانی ممکن 
است وارد بازار شده باشد. آمار سامانه نیما نیز به خوبی گفته های او را تائید می کند 
چراکه همچنان مازاد عرضه در این سامانه وجود دارد و صادرکنندگان روند تحویل 
ارزهای خود را به این سامانه همچنان ادامه می دهند و در طرف مقابل، واردکنندگان 
نیز به طور طبیعی تقاضاهای خود را در سامانه نیما ارائه کرده و در مدت زمان مناسبی 

هم تأمین ارز می شود.
آخرین آمار سامانه نیما حکایت از آن دارد که مجموع معاملات فروش ارز صادراتی 
از ابتدای امسال )تا 29 آبان ماه( معادل 10 میلیارد و 680 میلیون یورو بوده که در 
مقابل مجموع معاملات خرید ارز بابت واردات نیز 8 میلیارد و 697 میلیون یورو در 
این سامانه بوده است. این در حالی است که نمودارهای روند معاملات فروش ارز 
حاصل از صادرات حکایت از آن دارد که از ابتدای فروردین ماه امسال، روند سینوسی 
معاملات فروش ارز صادراتی بهطور یکسانی در سامانه نیما وجود داشته و در 18 
مهرماه 98 بیشترین عرضه ارز در حدود 240 میلیون یورو در این سامانه ارائه 
شده اما به تناسب در فاصله ابتدای مهرماه، بیشترین تقاضا بابت خرید ارز از سوی 

واردکنندگان به ثبت رسیده است.
میانگین نرخ خرید دلار در بازار ثانویه )نیما( 10 هزار و 836 تومان در تاریخ 28 آبان 
ماه امسال بوده که 0.53 درصد افزایش را نشان میدهد؛ میانگین نرخ فروش دلار 
در بازار ثانویه نیز 10 هزار و 886 تومان بوده که 0/48 درصد افزایش داشته است. 
بررسی این روند حکایت از آن دارد که روند معاملات ارز در سامانه نیما به طور طبیعی 

در جریان بوده و طی یک هفته اخیر، تغییرات حائز اهمیتی در آن رخ نداده است.

مازاد عرضه ارز صادرکنندگان در سامانه نیما
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به موضوع  استان  قضایی  دستگاه  ورود  از  مازندران  رییس کل دادگستری 
وضعیت کارخانه شماره یک نساجی قائمشهر خبر داد.

حجت الاسلام محمد صادق اکبری در جلسه شورای حفظ حقوق بیت المال 
استان درباره پیگیری وضعیت کارخانه نساجی شماره یک شهرستان قائمشهر در 
خصوص پیگیری وضعیت این کارخانه اظهار کرد: در راستای تاکید رییس قوه 
قضاییه برحمایت ازواحدهای تولیدی طی 2 مرحله رییس دادگستری و دادستان 
شهرستان قائمشهر از کارخانه مزبور بازدید کرده و از نزدیک مشکلات، کمبودها 

و نواقص موجود در این کارخانه را مورد بررسی قرار دادند.
به گزارش روابط عمومی دادگستری مازندران،  وی تصریح کرد: دو جلسه با 

حضور نمایندگان دستگاه قضایی این شهرستان و اعضاء شورای تامین حوزه 
قضایی در راستای ساماندهی وضعیت کارخانه و رفع مشکلات کارگران برگزار 

شد و طی آن هماهنگی های لازم صورت گرفت.
رییس کل دادگستری مازندران خاطرنشان کرد:  تمامی دستگاه های موجود در 
کارخانه لیست برداری و مقررشد دستگاه ها که قابلیت تعمیر و اورهال دارد، اقدام 
لازم صورت گیرد و مجددا استفاده و راه اندازی شود و آن بخش که قابل تعمیر 
و احیاء نیست در یک انبار جداگانه قرار داده وبا انجام مزایده و نظارت دادگستری 

به فروش برسد.
جدید  دستگاه های  مقرر شد  گرفته  هماهنگی های صورت  با  گفت:  اکبری 
جایگزین شوند و به کارگران نساجی هم تذکرات لازم در جهت احیاء نساجی و 

زنده نگاه داشتن کارخانه و استفاده بهینه وحداکثری داده شد.
وی افزود: این امر بازتاب خوبی درمیان کارگران داشته و امید دوباره در میان 
کارگران زحمتکش برای احیای دوباره و به اوج رسیدن این کارخانه ایجاد شده 

که با همت و تلاش همه مدیران این شهرستان و کارگران قابل اجرا است.
رییس کل دادگستری مازندران تاکید کرد: با اقدامات صورت گرفته و پیگیری های 

بعدی امید است کارخانه همانند سال های گذشته، مجدد سرپا و فعال شود.
اکبری یادآور شد: اقدامات خوبی در خصوص کارخانه نساجی مازندران معروف 
به کارخانه شماره 3 انجام گرفته که ان شاالله با اتمام کارهای اولیه اطلاع رسانی 

خواهد شد.

راه اندازی مجدد کارخانه نساجی قائمشهر با ورود دستگاه قضایی مازندران

کارخانه نساجی شرکت ترنج طبس برای تکمیل شدن به 100 میلیارد تومان 
اعتبار نیاز دارد.

به گزارش خبرگزاری صدا و سیما  ، رئیس اداره صمت طبس با اشاره به بازدید 

امروز معاون وزیر صمت از این واحد صنعتی گفت: تاکنون برای احداث کارخانه 
نساجی طبس 7 میلیارد تومان هزینه شده و بیش از 45 درصد پیشرفت فیزیک 
دارد. زارع نیا با بیان اینکه مشکل اصلی این کارخانه کمبود نقدینگی برای تامین 
ماشین آلات خط تولید است افزود: . این کارخانه برای راه اندازی کامل به 
100 میلیارد تومان نیاز دارد که در صورت تامین، ظرف یکسال به بهره برداری 
می رسد. وی نخ های ویسکوز و پلی استر ویسکوز را از تولیدات کارخانه نساجی 
طبس دانست و اظهار امیدواری کرد با بهره برداری از این واحد، نیاز بسیاری از 
کارگاه های استان به این نوع نخ برطرف شود. زارع نیا همچنین گفت: تأمین 
ماشین آلات خط تولید کارخانه نساجی شرکت ترنج طبس برای 180 نفر شغل 

ایجاد و نیاز خراسان جنوبی را به الیاف مصنوعی برطرف می کند.
عامل سازمان  هیات  رئیس  و  تجارت  و  معدن  وزیر صنعت،  معاون  عالی، 
گسترش و نوسازی صنایع ایران )ایدرو( از کارخانه نساجی شرکت ترنج طبس 

بازدید و در جریان مشکلات آن قرار گرفت.

نیاز به 100 میلیارد تومان اعتبار برای تکمیل کارخانه نساجی طبس

 83 شماره 202   آذر  98  



رئیس اتحادیه صادرکنندگان سالامبور: به علت نبود زیرساخت های لازم، بالا 
بودن قیمت های تمام شده، نبود دانش فنی و فرسودگی خطوط تولید کماکان 

صادر کننده سالامبور و بخش کراس هستیم.
محمد لاهوتی رئیس اتحادیه صادرکنندگان سالامبور گفت: صنعت چرم به 2 
بخش سبک و سنگین تقسیم می شود. ایران در گذشته با توجه به داشتن 5 
و نیم درصد سهم جهانی پوست سبک دنیا، اولین رتبه در صنعت چرم سازی 
را داشته که الان این رتبه به علت کاهش کشتار و کمبود پوست کاهش یافته 

است.
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی شبکه خبر، او افزود: مزیت های ما در صنعت 
چرم سبک بوده اما در قبل انقلاب سرمایه گذاری ها در چرم سنگین بوده است 
اما با توجه به اینکه تمام تقاضای داخل در این بخش تامین می شود، واحدهای 

ما قابلیت افزایش تولید و صادرات را نیز دارند.
 در صنعت سبک ظرفیت خوبی داریم اما یا سرمایه گذاری صورت نگرفته یا در 
مراحل نهایی که سالامبور گفته می شود، متوقف شده است و حجم صادراتی 
ما در بهترین شرایط در سال 91 حدود 200 میلیون دلار  ارزآوری داشته است 
که بعد از این سال که عوارض گذاشته شد در سال 97 مجموع صادرات ما در 

سالامبور به 50 میلیون دلار کاهش یافته است.
 او با بیان اینکه قبل انقلاب سیاست گذاری ها در چرم سبک و سنگین بوده اما 
بعد از انقلاب با توجه به اینکه صنایع چرم سبک در شرف راه اندازی بوده اند و 

بخش خصوصی هم در دهه 80 سرمایه گذاری محدودی داشته است.
 او افزود : با توجه به 20 میلیون راس کشتار در داخل و تقاضای 2 میلیون راس 
در داخل باید مابقی صادر شود اما به دلیل نبود زیرساخت های لازم، بالا بودن 
قیمت های تمام شده، نبود دانش فنی متناسب با درخواست خارجی و فرسودگی 
خطوط تولید کماکان صادر کننده سالامبور در کشور و بخش کراس هستیم 

بنابراین اگر زنجیره کامل نشود به هدف نخواهیم رسید.

 لاهوتی گفت: عوارض گرفتن از صنعت چرم این صنعت را ضعیف تر خواهد 
کرد بنابراین باید نگاه ها و اشکالات ریشه یابی شود.

 افسانه محرابی مدیرکل صنایع نساجی، پوشاک و سلولزی وزارت صمت گفت: 
با توجه به سابقه طولانی و پتانسیل بالا در صنعت چرم بیشتر صادرات ما در 
سالامبور بوده است اما با توجه به اشتغال زایی و ارزش افزوده، آب مصرفی و 
مخاطرات این بخش تولید سالامبور به طور کل به نفع کشور نیست بلکه تولید 

سالامبور باید در جهت ارتقای صنعت چرم هزینه شود.
 

او با بیان اینکه از سال 94 عوارض گرفته شده و از سال 95 با توجه به اینکه 
قرار بود صندوقی برای بازسازی و نوسازی واحدهای چرم تشکیل شود ردیفی 
در لایحه بودجه سال 96 پیشنهاد شد که رد شد اما در سال 97 تایید شد که 
خوشبختانه کارگروهی نیز در این زمینه در جهت بازسازی و نوسازی صنعت چرم 

تشکیل شده است.
 او گفت: با توجه به اینکه بستر لازم برای چرم نهایی مهیا نیست بازسازی و 

نوسازی واحدها در دستور کار است.
 حسن زاده رئیس هیئت مدیره انجمن صنایع چرم در ارتباط تلفنی گفت: اگر 
صادرات پوست برای تبدیل به سالامبور باشد، 40 میلیون دلار و در مرحله چرم 
تمام شده به 200 تا 220 میلیون دلار و برای محصول نهایی نیز می توانیم 
رقمی معادل 750 تا 850 میلیون دلار ارزآوری داشته باشیم که با این رقم می 

توان 30 برابر بالاتر نیز اشتغالزایی کرد.
 حسن زاده در ادامه گفت: سالامبور به عنوان صنعت تلقی نمی شود و در واقع 
مرحله ابتدایی است بنابراین برای ورود پوست معتقدیم در صورت نیاز سالامبور 

وارد شود تا به مراحل بالاتر برسیم.
 او افزود: زمانی که عوارض برای ارتقا در صنعت اعمال شود؛ تجهیز کردن 
کارخانه ها و متحول کردن این صنعت نیازمند سرمایه گذاری هنگفت است 
بنابراین از مجلس انتظار داریم برای برگشت عوارض مصوب شده به صنعت 

چرم حمایت های لازم را انجام دهند.

صنعت چرم؛ مشکلات و راهکارها
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مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی استان تهران گفت: عملیات اجرایی شهرک 
صنعتی تخصصی پوشاک معطل صدور مجوز تغییر کاربری از سوی جهاد کشاورزی 
است. صابرپرنیان افزود: این پروژه از مصوبات دولت و همینطور در زمره پروژه های 
اقتصاد مقاومتی استان تعریف شده است. به گزارش خبرگزاری آریا، وی اظهار 
داشت: شهرک صنعتی پوشاک به عنوان نخستین شهرک تخصصی پوشاک کشور 
در استان تهران شکل می گیرد. مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی استان 
تهران گفت: کمیسیون موضوع تبصره یک ماده یک قانون اصلاح قانون حفظ 
کاربری اراضی زراعی و باغ ها مستقر در جهاد کشاورزی باید مجوز تغییر کاربری 
برای تاسیس شهرک صنعتی پوشاک را صادر کند. وی در ادامه افزود: سال گذشته 

مجوز تغییر کاربری این شهرک صادر اما متاسفانه اجرایی نشد.
پرنیان اظهارداشت: طراحی فاز یک و دو، تامین اعتبار و همینطور پیمانکاران 
مختلفی برای اجرای این پروژه انتخاب شدند منتها به سبب بروز ناهماهنگی  ها و 
ایجاد اختلاف قرائتی بین سازمان صنایع کوچک و شرکت شهرک های صنعتی و 

جهاد کشاورزی در بحث تمدید اعتبار مجوز مربوطه ساخت شهرک به تعویق افتاده 
است. وی توضیح داد: جهاد کشاورزی می گوید در پیرامون محل احداث شهرک 
تخصصی پوشاک مجموعه های مختلفی مانند گاوداری و مرغداری وجود دارد و 
این واحدها دارای حریم هایی هستند در حالیکه این حریم ها در طراحی شهرک 
لحاظ شده است. مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی استان تهران گفت: جدا 
ازاین شهرک مزبور به عنوان نخستین شهرک پاک کشورقلمداد می شود چون تولید 
پوشاک هیچ گونه آلایندگی ندارد. وی افزود: گزارش مطالعات ارزیابی اثرات زیست 
محیطی این پروژه تهیه وتائید شده است. پرنیان تصریح کرد: سازمان حفاظت 

محیط زیست کشور مجوز احداث شهرک صنعتی پوشاک را صادر کرده است.
وی اضافه کرد: آمادگی شروع عملیات اجرایی پروژه از فردای روزی که مجوز تغییر 

کاربری شهرک صنعتی پوشاک صادر شود از سوی این سازمان وجود دارد.
مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی استان تهران گفت: محل تامین اعتبار 
تاسیس شهرک صنعتی پوشاک مشخص و این پروژه از لحاظ تامین مالی مشکلی 
ندارد. وی افزود: آخرین جلسه در این رابطه دو هفته پیش با حضور معاون وزیر جهاد 

کشاورزی و وزیر صنعت، معدن و تجارت برگزارشد.
پرنیان اظهارداشت: بطورکلی در این جلسه مقرر شد کمیسیون مربوطه پایان آبان 
ماه سال جاری تشکیل و اعتبار مجوز موضوع تبصره یک ماده یک قانون اصلاح 

قانون حفظ کاربری اراضی زراعی و باغ ها تمدید شود.
وی ادامه داد: این شهرک به یک مرکز تحول صادرات پوشاک، طراحی، مد و 
تکمیل زنجیره ارزش در کشور تبدیل خواهد شد. مدیرعامل شرکت شهرک های 
صنعتی استان تهران یادآورشد: صنعت پوشاک بواسطه نوع و ویژگی های خاصی 
که دارد از حیث اشتغال زایی، نیاز به سرمایه کم، جلوگیری از قاچاق پوشاک، ایجاد 

ارزش افزوده بالا و بسیاری موارد دیگر در اقتصاد کشور بسیار حائز اهمیت است.

صابر پرنیان مطرح کرد: 

شهرک صنعتي پوشاک؛ معطل مجوز تغییر کاربري!

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت کردستان گفت: ظرفیت تکمیل زنجیره نساجی 

در این استان وجود دارد و سرمایه گذار هم در این رابطه اعلام آمادگی کرده است.
به گزارش ایرنا، محمد دره وزمی در جلسه کارگروه تسهیل و رفع موانع تولید استان 
اظهار داشت: واحد شین بافت کردستان یکی از واحدهای تولید پارچه  است که از لحاظ 
استفاده از تکنولوژی  و ماشین آلات به روز و مجهز و تولید باکیفیت از واحدهای موفق در 
کشور به شمار می رود.  وی با اشاره به اینکه مراحل ریسندگی و بافندگی در این واحد 
انجام می شود، اضافه کرد: تکمیل زنجیره نساجی و افزودن مرحله چاپ و رنگ جزو 

برنامه های این واحد قرار گرفته است.
با بیان اینکه یکی از مشکلات  رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت کردستان 
پیش روی این واحد برای توسعه، نبود زمین است، افزود: برای راه اندازی مرحله چاپ و 

رنگ در این واحد نیاز به 25 هزارمترمربع زمین در شهرک صنعتی شماره یک سنندج 
دارند. دره وزمی یادآور شد: واحد تولیدی در کنار کارخانه شین بافت قرار گرفته که 6 سال 
از تعطیلی آن می گذرد و براساس برآوردهای انجام شده هم امکان راه اندازی مجدد آن 
وجود ندارد.  وی با اشاره به اینکه این واحد در حال تملک توسط بانک صنعت و معدن 
است، اظهار داشت: تنها راهکار توسعه واحد شین بافت واگذاری این واحد تعطیل شده 
به آن است. رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت کردستان در ارتباط با بحث تبصره 
18 قانون بودجه گفت: از این محل تاکنون در کشور 30 هزار میلیارد ریال تخصیص 

داده شده و سهم کردستان از این محل 300 میلیارد ریال است.
 دره وزمی یادآور شد: چهار ماه از سال مانده و تاکنون 26 میلیارد ریال در استان پرداخت 

شده است.

ظرفیت تکمیل زنجیره نساجی در کردستان وجود دارد
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مقامات،  با حضور  نساجی  و  پوشاک  مد،  ملی  کارآفرینی  اجلاس  نخستین 
مسئولان تشکل ها، انجمن ها و اتحادیه های صنفی صنعتی و در جهت حمایت 

از رونق تولید داخلی در رشت برگزار شد.
 مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی گیلان در این مراسم اظهار داشت: هیچ چیزی 
به اندیشه تبدیل نمی شود مگر آنکه به متن تبدیل شود و بالاتر از همه این موارد 
ایده باید در زندگی به واقعیت بپیوندد و در این صورت می توان گفت که در حوزه 

نساجی کاری کرده ایم.
 فیروز فاضلی با بیان اینکه تاکنون 275 نفر در زمینه طراحی مد و لباس در 
گیلان شناسایی شده اند گفت: همواره باید نکات مثبت را بگوییم زیرا واقعیت 
دارد و بسیاری از طراحان ایرانی موفق در دنیا در کشور خودمان نیز موفق بودند.
 وی گیلان را یکی از بهترین استان ها برای برگزاری این اجلاس دانست و 
افزود: تاریخ نساجی را نمی توان بدون گیلان درنظر گرفت و نساجی گیلان 
پتانسیل بالایی دارد و و لباس های محلی گیلانی در عین پوشیدگی و رعایت 
اصول حجاب و عفاف بسیار چشم  نواز و زیبا هستند . نماینده مردم رشت در 
مجلس نیز در این مراسم با بیان اینکه گیلان در بحث مد، پوشاک و غذا تنوع 
بسیار خوبی دارد گفت: بخشی از تهاجمات فرهنگی از مد است و به طور مثال 
پوشیدن لباس نامناسب یا مجلسی در مراکز علمی در هیچ جای دنیا مرسوم 

نیست و در هر کشوری دانشگاه ها لباس ویژه خود را دارند. 
 جبار کوچکی نژاد با اشاره به اینکه انتقال فرهنگ باید با ظرافت همراه باشد 
خاطرنشان کرد: ایران فرهنگ غنی دارد و اگرچه کل نساجی گیلان به علت 
واردات بی رویه تعطیل شده اما این روزها تحریم باعث بازیابی صنعت نساجی 

گیلان شده است.
 رئیس هیئت مدیره جامعه متخصصین نساجی ایران نیز در این مراسم گفت: 
پرورش به معنای شناسایی استعدادهای درونی و پروراندن و شکوفا کردن آن 
است و در مقایسه با آموزش یک جریان وسیع تر است که هدف های کلی تر و 

نسبتاً دیررس تر را شامل می شود.

 سیدمحمد مقدسی با بیان اینکه هیچ کدام از مدارس کشور به موضوع پرورش 
ورود پیدا نکرده اند تصریح کرد: در امر پرورش افراد، همه متولیان آموزشی و 
رسانه ها مؤثر هستند و افراد را برای فعالیت کنونی که برای صنعت مفید است 

آماده می کند.
 معاون امور هنری و سینمایی اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی گیلان نیز بر 
ضرورت تطبیق طراحی مد و لباس با فرهنگ دینی و اسلامی تأکید کرد و گفت: 
نباید اجازه داد الگوهای بیگانه جایگزین پوشاک اسلامی شده و بر پوشش جوانان 

تأثیرگذار باشد.
سید امیر مصباح برپایی اجلاس کارآفرینی در حوزه تخصصی مد و لباس 
دراستان را از سوی بخش خصوصی اقدامی ارزشمند توصیف کرد و گفت: در 
حوزه طراحی لباس و وضعیت پوشاک اجتماعی در شرایط بحرانی قرار داریم، 
نمی توان پشت دیوار مرزها ماند، در عصر جهانی شدن اشتراکاتی در ایده ها و 
سلایق ایجاد می شود اما در نهایت هر کشوری بر مبنای پایه های فرهنگی و 

اجتماعی خود ایده ها را به کارگیری کرده و بومی سازی می کند.
 مصباح بر ضرورت تطبیق طراحی مد و لباس با فرهنگ دینی و اسلامی 
تأکید کرد و گفت : نوع پوشش ظاهری، هویت فکری و عقیدتی یک ملت را 
نشان می دهد و نباید اجازه داد الگوهای بیگانه جایگزین پوشاک اسلامی شده و 

پوشش جوانان ما مطابق با پوشاک غربی باشد.
وی گفت: طراحی لباس باید مرتبط با فرهنگ دینی و مطابق با ذائقه جوانان 
باشد تا بتوان پوشاک اسلامی را در جامعه ای که هدف هجمه فرهنگی دشمن 

در راستای تضعیف آموزه های دینی است، بیشتر ترویج داد.
سیده مرسده میرسنبل دبیر اجرایی اجلاس یادشده نیز ایجاد فضای مناسب 
برای انتقال و تبادل دانش در حوزه مد و لباس کشور، توسعه فضای تعامل و 
همکاری بین دست اندرکاران و فعالان این حوزه، ایجاد فضایی برای بهره مندی 
مخاطبان از ظرفیت ها و توانمندی های موجود در صنعت پوشاک و نساجی را از 

مهم ترین اهداف برگزاری این اجلاس اعلام کرد.
وی با بیان اینکه گیلان روزی مهد نساجی کشور بوده و دارای بهترین شرایط 
برای استقرار واحدهای نساجی است، افزود: شبکه سازی بین طراح، پوشاک و 

صنعت نساجی از ضروریات این حوزه است که باید عملیاتی شود. 
وی از شرکت اتحادیه های پوشاک و انجمن های نساجی 11 استان کشور در 
این اجلاس خبر داد و افزود: شناسایی، معرفی، تعامل و مشارکت مؤسسات، 
اصناف، سازمان ها، نهادها، ارگان ها، مراکز علمی آموزشی فعال، در زمینه مد و 
لباس، کمک به پیوستن حلقه های مرتبط حوزه مد و لباس و نساجی با همکاری 
طراحان، تولیدکنندگان صنوف وابسته مد، لباس و نساجی از دستاوردهای این 

اجلاس است.

اجلاس کارآفرینی پوشاک و نساجی در رشت برگزار شد
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پورابراهیمی از آخرین خبر ها از تدوین متن پیشنهادی برای اصلاح قانون 
مشاغل سخت و زیان آور خبر داد و گفت: در صورتی که این متن پیشنهادی به 

صحن علنی آید با رای بالا تصویب خواهد شد.
محمدرضا پورابراهیمی نماینده مردم کرمان و راور در مجلس شوای اسلامی 
در نشست با سالاری رئیس سازمان تامین اجتماعی کشور ضمن تقدیر از زحمات 
سالاری رئیس سازمان تامین اجتماعی کشور گفت: جایگاه و نقش این سازمان 
در ارائه خدمات مرتبط با بیمه های اجتماعی و برنامه ریزی در حوزه کلان اقتصاد 

کشور از اهمیت بسزایی برخوردار است.
 به گزارش خبرگزاری برنا ،  او افزود: با توجه به شرایط خاص سازمان تامین 
اجتماعی در سال های اخیر، لزوم برنامه ریزی جامع برای سازمان ضروری است 
و ما آمادگی داریم به تامین اجتماعی برای رفع مشکلاتش کمک کنیم که 
تعهدات خود را در حوزه بیمه ای عملیاتی کرده و در مقوله های اقتصادی به 

خوبی وارد شود.

 پورابراهیمی با اشاره به اینکه برآورد می شود تنها در سال 98 تعهدات دولت به 
سازمان تامین اجتماعی 30 هزار میلیارد تومان باشد، تعیین تکلیف بدهی های 
دولت به سازمان تامین اجتماعی را یکی از ضرورت های مهم و اساسی نام برد 
و بیان کرد: افزایش سقف بدهی های دولت به تامین اجتماعی نگران کننده 
است و استمرار آن موجب مشکلات جدی برای سازمان در پرداخت تعهدات 
بازنشستگان، بیمه ای و بخش های مختلف مربوط به جذب سرمایه گذاری 
می شود و از سوی دیگر این افزایش تثبیت تعهدات دولت را در سال های بعد 

دچار مشکل می کند.
 نماینده مردم کرمان و راور در مجلس شورای اسلامی گفت: پیش بینی می شود 
حدود 150 هزار میلیارد تومان تعهدات دولت به سازمان تامین اجتماعی باشد 
که ادامه این روند نگرانی جدی در تسویه تعهدات دولت به تامین اجتماعی در 

سال های آینده ایجاد خواهد کرد.
پورابراهیمی بیان کرد: انتطار ما این است که دولت تعهدات خود را ایفا کند و ما 
هم کمک می کنیم در بحث مالیات بر ارزش افزوده پیشنهادی را لحاظ می کنیم 
که دولت بابت منابعی که از این طریق دریافت می کند بخشی را برای ایفای 

تعهدات خودش به سازمان تامین اجتماعی لحاظ کند.
 او تصریح کرد: فضای خوبی به جهت حمایت از سازمان تامین اجتماعی وجود 
دارد، اما مشکلاتی در کرمان داریم از جمله بحث مشاغل سخت و زیان آور که 
انتظار می رود سریعا پیشنهاد قبلی ارائه شده را عملیاتی کند که کمک کننده به 

مشاغل سخت و زیان آور از جمله کارگران معادن زغال خواهد بود.
 پورابراهیمی از آخرین خبر ها از تدوین متن پیشنهادی برای اصلاح قانون 
مشاغل سخت و زیان آور خبر داد و گفت: در صورتی که این متن پیشنهادی به 

صحن علنی آید با رای بالا تصویب خواهد شد.

نماینده مردم کرمان و راور در مجلس شورای اسلامی خبر داد: 

اصلاح قانون مشاغل سخت و زیان آور در مجلس

رئیس سازمان صمت استان زنجان گفت: صادرات صنعت نساجی قیمت 
بالایی دارد و ما در استان زنجان ظرفیت صادرات آن را نداریم.

به گزارش مهر، ناصر فغفوری در جلسه کارگروه توسعه صادرات در محل 
وارداتی  نیازمندی های  نمایشگاه  نخستین  برگزاری  به  زنجان،  استانداری 
واحدهای تولیدی استان زنجان اشاره کرد و گفت: این نمایشگاه بازخورد خوبی 

در نیازمندی استان داشته است. 
وی با بیان اینکه 72 غرفه در این نمایشگاه برپا بود، اظهار کرد: همه واحدهای 

تولیدی به صورت رایگان در این نمایشگاه حضور داشتند. 
رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان زنجان به اهداف برگزاری این 

نمایشگاه، اشاره کرد و گفت: تولید قطعات وارداتی مورد نیاز واحدهای تولیدی و 
صنعتی داخل کشور در زنجان از اهداف مهم برگزاری  این نمایشگاه بود. 

فغفوری تصریح کرد:  380 قلم کالای مورد نیاز واحدها در این نمایشگاه احصا 
شد و وضعیت تجارت استان زنجان هم  مورد بررسی قرار گرفته است. 

رئیس سازمان صمت استان زنجان با بیان اینکه  استان زنجان در بخش صنعت 
نساجی ظرفیت خوبی دارد، افزود: صادرات صنعت نساجی قیمت بالایی دارد اما 

ظرفیت صادرات آن را نداریم.
فغفوری یاد آورشد: اشتغال بسیار خوبی در بخش صنعت نساجی استان زنجان 

وجود دارد. 

 زنجان ظرفیت لازم برای صادرات صنعت نساجی را ندارد
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